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    دریچه

   محمدصادق عابديني
فيلمبرداري فيلم سينمايي 23 نفر به پايان 
رس�يد. اين فيل�م س�ينمايي كه بر اس�اس 
داس�تان واقعي زندگي 23 رزمنده نوجوان 
دوران دفاع مقدس و اسارت آنها ساخته شده 
است، به كارگرداني مهدي جعفري و محصول 
سازمان هنري رسانه اي اوج است. سينماي 
دفاع مقدس در سال هاي اخير با افت توليدات 
روبه رو شده اس�ت و توليد آثاري مانند »23 
نفر« باع�ث مي ش�ود كه چ�راغ س�ينماي 
دفاع مقدس رو به خاموش�ي ن�رود. مجتبي 
ف�رآورده تهيه كنن�ده اين فيلم س�ينمايي 
دف�اع مقدس�ي، در گفت و گ�و ب�ا »جوان« 
درباره اين فيل�م و چرايي كاهش توليد فيلم 
درباره دفاع مقدس توضيحاتي داده اس�ت. 
با توجه اينكه روز گذشته فيلمبرداري 
»23 نف�ر« ب�ه پايان رس�يد، احتمال 
حضور اين فيل�م در جش�نواره فجر 

وجود دارد؟
 به امید خدا تمام تلاشمان را مي كنیم تا از نظر 
زمانبندي كار به نحوي پیش برود كه به جشنواره 

فجر برسد. 
فيلمبرداري در كجا انجام شد؟

تقريبا همه فیلمبرداري ما در دو ش��هر تهران و 
آبادان انجام شده است. 

روز اول فيلمبرداري، س�ردار قاس�م 
س�ليماني در پش�ت صحن�ه پ�روژه 
حاضر ش�د، آيا در اين حضور توصيه 

و پيشنهادي داشتند؟
قصه فیل��م »23 نفر« درب��اره زندگي بچه هاي 
گروه 23 نفر اس��ت. در دوره دفاع مقدس سردار 
سلیماني فرمانده بعضي از اين بچه ها بوده اند و در 
آن روز به همین دلیل كه تعدادي از آن بچه ها در 
پشت صحنه حضور داشتند، ايشان هم تشريف 
آوردند و در روز اول فیلمبرداري حضور داشتند اما 
درباره اينكه پیشنهاد يا توصیه اي داشته باشند، 
خیر چنین اتفاقي نیفتاد و حضورشان صرفا به 
دلیل محبتي بود كه داش��تند و قدم رنجه شان 

تبركي براي شروع كار فیلمبرداري بود. 
پيش از توليد فيل�م »23 نفر« عنوان 
شده بود كه اين فيلم اقتباسي از كتاب 
مشهور »آن بيست وس�ه نفر« است، 

چقدر به كتاب وفادار بوده ايد؟
فیلم »23نفر« اقتباس��ي از كتاب »آن بیست و 

سه نفر« نیست. اين مسئله را براي همین تأكید 
مي كنم كه بعدها ادعايي يا توقعي در اين باره به 
وجود نیايد. داستان فیلم »23نفر« ما قبل از كتاب 
»آن بیست و سه نفر« است و صرفا به خاطر تشابه 
اسمي برخي حرف و حديث ها به وجود آمده است. 
فیلم »23 نفر« روايتي آزاد و س��ینمايي است و 
تحقیقات آن را آقاي مهدي جعفري طي 15- 14 
سال اخیر از بچه هايي كه در آن گروه عضو بوده اند 
انجام داده و پیش از س��اخت فیلم س��ینمايي، 

مستندي هم درباره آنها تولید كرده است. 
سينماي ما با كارهاي اقتباسي ميانه اي 
ندارد، چرا فيلم س�ينمايي بر اساس 
كتاب هاي مشهور ادبيات دفاع مقدس 

توليد نشده است؟
براي اينكه اصلا نمي ش��ود فیلم دفاع مقدس��ي 
س��اخت! تولید فیل��م درب��اره دفاع مق��دس با 

سختي هاي زيادي روبه رو است. 
منظورت�ان اين اس�ت كه آث�ار دفاع 
مقدس�ي در پروس�ه توليد با مشكل 

روبه رو مي شوند؟!
بله، ساخت فیلم دفاع مقدسي بودجه خاصي را 
مي طلبد و لجستیك س��نگیني دارد. شما بايد 
علاوه بر تجهی��ز جبهه خودي يعن��ي نیروهاي 
ارتش، سپاه و بسیج، جبهه دشمن كه نیروهاي 
بعثي مي ش��وند را نی��ز تجهیز كنی��د، اين كار 

پشتیباني و لجستیك خاصي مي طلبد. 
در گذش�ته تعداد آثار توليدي دفاع 
مقدسي رقم قابل قبولي بود، اما اكنون 
با روند نزولي روبه رو هستيم، چرا آن 

زمان مي شد فيلم ساخت اما الان نه؟
طبق خُلق نامباركي كه وجود دارد ما حتي بلد 
نیستیم از گنجینه هايي كه داشته ايم نگهداري 
كنیم. يكي از مشكلات بزرگ ما در فیلم »23 نفر« 
پیدا كردن »آيفا« )نوعي خودروي ويژه حمل و 
نقل كه كاربرد نظامي دارد و در هش��ت س��ال 

دفاع مقدس نقش مهمي در جاب��ه جايي نیرو 
و مهمات داشت( بود. بس��یاري از ابزار و ادواتي 
كه در گذش��ته در اختیار تولید آثار س��ینمايي 
دفاع مقدسي بود، به دلیل عدم نگهداري از بین 
رفته است و آنچه باقي مانده به سختي به دست 
مي آيد و بايد هزينه زيادي براي آن صرف شود. 
براي همین است كه س��ینما به سمت كارهاي 
آپارتماني كم هزينه و سهل الوصول رفته و كمتر 
كسي سراغ كارهاي دفاع مقدسي كه پروداكشن 

وسیع و سنگین دارد، مي رود. 
م�ا نهاده�اي فرهنگ�ي داري�م ك�ه 
وظيفه شان حمايت از توليد در سينماي 
دفاع مقدس اس�ت، چرا ب�ا وجود اين 
نهادها باز هم سينماي دفاع مقدس از 

كاهش توليدات رنج مي برد؟
حمايت آنها از س��ینماي دفاع مق��دس در حد 
شوخي اس��ت. همان هايي كه ش��ما مي گويید 
بايد از سینماي دفاع مقدس حمايت كنند وقتي 
سراغشان مي رويد از شما پول مي خواهند. هزينه 
ساخت فیلم سینمايي درباره دفاع مقدس بالاست. 
ما در فیل��م »23نفر« ح��دود 10 دقیقه فضاي 
جنگي داريم و براي آن جا به جايي كامیون هاي 
»آيفا« در تهران و آبادان داشتیم. اين كار نیازمند 
»كمرشكن« و »كفي« بود كه هزينه سرسام آوري 
داشت. نهاد ها و ارگان هاي متولي يا بايد امكانات 
بدهند يا پول بدهند كه بشود با آن امكانات تهیه 

كرد، بدون پول نمي شود كاري پیش برد. 
من مي توانم براي شما چندين سازمان، 
نهاد و موسس�ه را نام ببرم كه وظيفه 
دارند كمك كنند سينماي دفاع مقدس 
سرپا باشد، از شهرك سينمايي دفاع 
مقدس گرفته تا س�ازمان س�ينمايي 
دفاع مق�دس و امثالهم، با وجود اينها 
مگر باز هم بايد سينماي دفاع مقدس 

از نبود امكانات بنالد؟
گفتید شهرك دفاع مقدس، شهرك اتفاقاً عمكرد 
خوبي دارد و كم كاري نمي كند ولي آنجا هم نیازمند 
كمك و امكانات است. تا وقتي آنجا را تجهیز نكنند 
نمي تواند تجهیزات در اختیار فیلم هاي سینماي 
دفاع مقدس قرار دهد. ش��هرك س��ینمايي دفاع 
مقدس كه نمي تواند تجهیزات را ابداع كند. بايد پول 

و بودجه تخصیص دهند كه نمي دهند!
به بودجه اش�اره كرديد، در روزهايي 
هس�تيم كه دولت بودجه پيشنهادي 
را به مجل�س ارائ�ه داده و مجلس هم 
بايد آن را بررسي كند، به عنوان فعال 
فرهنگي درباره بودجه فرهنگي و ديده 
ش�دن س�ينماي دفاع مقدس در آن 

توصيه اي به دولت و مجلس نداريد؟
بودجه فرهنگ در كش��ورمان س��الانه چیزي 
حدود 8 هزارمیلیارد تومان است و با اختصاص 
بودجه از سوي نهادهاي ديگر مانند شهرداري و 
برخي سازمان ها در مجموع به 10 هزار میلیارد 
تومان مي رسد. مشكل ما اين است كه 10 هزار 
میلیارد تومان بودجه فرهنگي كش��ور همه جا 
خرج مي ش��ود جز براي اهداف انقلاب اسلامي 

و دفاع مقدس! 
چرا چنين اتفاقي مي افتد؟

دلیلش را مي دانم اما بگذاريد كه نگويم!

تهيه كننده فيلم دفاع مقدسی »23 نفر« در گفت و گو با »جوان«:

بودجه فرهنگي همه جا خرج مي شود 
الا براي انقلاب اسلامي و دفاع مقدس!

    محمد تقوي
به�روز بقايي براي ك�ودكان ديروز يك جور نوس�تالژيك 
به حس�اب مي آيد. او خاط�رات خوش�ي را ب�راي آنها به 
جاي گذاش�ته اس�ت؛ از دنياي ش�يرين گرفته ت�ا دنياي 
ش�يرين دري�ا و ني�ز مجموع�ه ج�ور ديگ�ري باي�د 
ديد. گفت و گ�وي »ج�وان« را با اي�ن بازيگ�ر مي خوانيد. 

رابطه تان با سينما و تلويزيون چطور است؟
متأسفانه رابطه زيادي ندارم. آخرين كار سینمايي من به نام » به 
وقت خماري« است به كارگرداني محمد حسین لطیفي بعد از 

آن هم كاري نداشته ام. تلويزيون هم متأسفانه همین طور. 
فكر مي كنيد سينماي ايران با فيلم هاي روي پرده 

چقدر مي تواند حال آدم ها را خوب كند؟ 
امیدوارم با دي��دن فیلم هاي خوب اين اتف��اق براي مخاطبان 
ما بیفتد. قطعا اين اتفاق مي افتد وگرنه س��ینماي ما تا به حال 
ورشكسته مي شد. اين در حالي اس��ت كه ما مي بینیم سینما 
دارد به عمر خود ادامه مي دهد. در امريكا روندي در سینما طي 
مي شود كه سینما بیش از هر رده سني بتواند با بچه ها ارتباط 
برقرار كند يعني گروه سني هدف، بچه ها هستند يعني بر اين 
باورند كه بايد طوري فیلم بسازيم كه در وهله اول بچه ها مخاطب 

باشند و در وهله دوم بزرگ ترها. 
بچه ها در سينما چه جايگاهي دارند؟

متأسفانه در سینماي ما براي بچه ها كم فیلم ساخته مي شود. به 
نظر من نه فقط امريكا كه بايددر هر كشوري هدف بچه ها باشند 
و فیلم هايي با محوريت بچه ها ساخته شود. سینماگران ما بايد 

با بچه ها آشتي كنند. آشتي با بچه ها يعني آشتي با مخاطب عام 
واين براي سینماي ما بسیار اهمیت دارد. 

آثار سينما و تلويزيون ضعيف شده اند! چه كار بايد 
كرد. چرا اخلاق و معنويت كمرنگ شده است؟

به نظر من اين موضوع بر مي گردد ب��ه انتخاب مخاطب. ما هر 
چقدر براي مخاطب عام هزينه كنیم، به همان نسبت معنويت 
و اخلاقیات بالا تر مي رود. ما سرشار از ادبیات غني هستیم. بايد 

از اينها كمال استفاده را بكنیم. 
س�ينما رس�الت فرهنگي دارد و بايد م�ردم را به 
س�مت فضائل اخلاقي و ارتقاي فرهنگ رهنمون 
باشد. به نظر شما سياستگذارها چقدر نقش دارند 

و بي برنامگي چقدر در اين امر مؤثر است؟
هر دو اينها نقش دارند. هم سیاستگذار فرهنگي و هم متولیان 
امر با بي برنامگي هايشان روي اين قضیه تاثیر دارند. امیدوارم 

همه تلاش كنند تا سینما رو به جلو حركت كند.

 جليلي: جشنواره عمار 
زيبايي ها و آفت هاي كشور را با هم مي بيند

نهمين دوره جشنواره مردمي فيلم عمار نهم دي ماه در فرهنگسراي بهمن آغاز مي شود
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چون تو را ستودند، بهتر از آنان 

ستايش كن و چون به تو احسان 

كردند، بيش�تر از آنان ببخش. 

به هر حال پاداش بيشتر از آن 

آغاز كننده است. 

 نمايش تابلوهاي اروتيك 
نتيجه واسپاري يا حذف مجوز ارشاد براي برپايي نمايشگاه هاست

   مصطفي شاه كرمي
با توج�ه ب�ه نماي�ش عموم�ي برخ�ي تابلوه�اي نامتعارف 
ط�ي چن�د هفت�ه اخي�ر در تع�دادي از گالري ه�ا و زي�ر پا 
گذاش�تن چندباره خطوط قرم�ز قانوني و اخلاق�ي، عده اي 
معتقدند اي�ن اتفاق�ات ماحصل واس�پاري ص�دور مجوز از 
س�وي وزارت ارش�اد به گالري دارهاست؛ مش�ابه بحثي كه 
چند وقتي اس�ت در حوزه س�ينما هم ش�كل گرفته اس�ت. 
طي هفته ه��اي اخیر تع��دادي نمايش��گاه هن��ري در بعضي از 
گالري هاي تهران برگزار ش��ده كه در برخ��ي از آنها موضوعات 
اروتیك و بخش هايي از بدن برهنه سوژه ها نمايش داده مي شود. 
از جمله اين موارد مي توان به نمايش��گاه آث��ار امیرناصر اخلاقي 
با نام »آريرگارد« در گالري هما اش��اره كرد و ديگري نمايشگاه 
آثار محمد مس��اوات با نام »لثه« در گالري محس��ن و همچنین 
نمايش��گاه »خارج از مرز« با آثاري از يحیي روي��دل در گالري 
ديلمان. خارج از ع��رف بودن برخي از اين آث��ار حتي مخاطبان 

همیشگي نمايشگاه هاي تجسمي را به حیرت واداشته و اين سؤال 
را در اذهان ايجاد كرده كه صاحبان گالري بر اساس چه قانون و 

معیاري اين تابلوها را به نمايش عمومي گذاشته اند؟!
با عنايت به اينكه مسئولیت برپايي نمايشگاه هاي تجسمي برعهده 
گالري دار است و بر اساس قانون گالري ها براي هر نمايشگاه مجوز 
وزارت ارشاد را نمي گیرند، اولین فرد مس��ئول درباره آنچه روي 
ديوار گالري ها م��ي رود صاحب گالري اس��ت و در صورت ايجاد 
مش��كل و اتفاقات غیرقانوني و خارج از عرف، اداره كل هنرهاي 
تجسمي وزارت ارشاد ورود كرده و مسئله را بررسي مي كند و در 

صورت احراز تخلف تا تعطیلي گالري مي توان حكم صادر كرد. 
هادي مظفري مديركل هنرهاي تجسمي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي درباره شیوه نمايش آثار يحیي رويدل در گالري ديلمان 
كه براي نمايش ندادن بخش هايي از بدن سوژه هاي نقاشي روي 
آنها چسب چسبانده! مي گويد: اين كار توسط گالري دار انجام شده 
است و بايد مسئول گالري پاسخگوي چنین رفتاري باشد. نمايش 
آثاري كه خلاف موازين اسلامي باشد ممنوع است، چنین آثاري 
نبايد روي ديوار مي رفت،  گالري دار كار نادرستي انجام داده است 

و بايد بابت آن پاسخگو باشد. 
مظفري درباره نمايش آثار اروتیك محمد مساوات كه در گالري 
محس��ن به نمايش درآمد نیز اظهار مي دارد: بايد جلس��ات شورا 
تشكیل شود تا بر مبناي آن تصمیم گیري انجام شود و به محض 
اينكه متوجه شويم آثار مشكل داري در گالري ها به نمايش گذاشته 
شده است، آن آثار را از ديوار پايین مي آوريم و به عملكرد گالري 

رسیدگي مي كنیم.

 »بانوی عمارت« 
داستانی امروزی با لباس گذشته!

مهم ترين كاركرد رسانه ها، بازنمايي رسانه اي است، به بیان ساده تر 
»تصويرسازي« معناداري كه در ضمیر ناخودآگاه مخاطب جاي 
مي گیرد و تا مدت ها تمام قضاوت ها و معیارهاي انديشه او را تحت 
تاثیر ق��رار مي دهد و تا جايي پیش مي رود ك��ه جايگزين حقايق 
و واقعیت ها مي شود. آنچه در س��ريال بانوی عمارت می بینیم در 

تعارض آشكار با واقعیت تاريخی دوره قاجار است.
از جمله اين واقعیت ها كه در حافظه تاريخي ملت ايران ثبت و ضبط 
شده اس��ت و فاصله چنداني از آن دوران نداريم، ظلم و بي عدالتي 
حاكمان مس��تبد قاجار اس��ت. در دهه منتهي به انقلاب مشروطه 
كه مصادف با سلطنت پادشاه ضعیف النفسي همچون مظفرالدين  
شاه بود، با افزايش اختلالات اجتماعي مانند راهزني، رشوه خواري و 
فساد حكام بلاد، سطح زندگي مردم به وخامت گرايید. براي درك 
بهتر بي عدالتي و ظلم عمال حكومتي در حق مردم بي دفاع و اوضاع 
هولناكي كه مردم ايران طي سلطنت خاندان قاجار مجبور به تحمل 
آن بودند، بايد س��راغ صفحات تاريخ رفت كه مملو از ظلم و تعدي 
بي حد و حساب حاكمان و شاهزادگان قاجار است. مردم تحت ستم 
برخي نواحي كه به خاطر رخنه  كردن فس��اد در ساختار حكومتي، 
مرجع قانوني براي دادخواست ظلم و ستم برايشان وجود نداشت، 
تنها راه چاره را پناهنده  شدن به اماكن مقدس مذهبي مي ديدند. يكي 
از برادران شاه كه حاكم كاشان بود چنان به مردم ستم كرد كه مردم 
به قم رفته در حرم بست نشستند. میزان بي عدالتي به حدي رسید كه 
مردم برخي نواحي مرزي، حتي فرار به خارج از قلمرو حكومت را به 
ماندن در زادگاه و كشورشان ترجیح دادند، چنانكه بسیاري از اهالي 

قوچان از جور حكام محلي، به آخال در مرز روسیه گريختند. 
مردم مشهد بر اثر ظلم حاكم اين شهر كه از شاهزادگان قاجاري بود، 
شورش كرده و وضعیت براي شاهزاده قاجاري به اندازه اي وخیم شد 
كه مجبور به فرار شد. شاه در ابتدا، درصدد سركوب شورشیان برآمد، 
اما آن را غیرممكن يافته و مجبور به بركناري حاكم شد، اما مردم آرام 
نگرفته و از شدت خشم، قبر پدر حاكم وقت مشهد را آتش زدند، در 
حالي كه بزرگ ترين شهر شرق ايران دچار ناآرامي و تلاطم بود، روس ها 
به دولت ايران پیغام دادند كه يا شورش را بخواباند يا اجازه دهد تا دولت 
روسیه، ظاهراً به منظور حفاظت از اتباع  خود در مشهد، وارد عمل شود. 
انقلاب مشروطیت ايران كه در حدود 100سال پیش به وقوع پیوست، 
حاصل ظلم و جوري بود كه ش��اهان خودكامه قاجار و حكام مستبد 
آنها مرتكب مي ش��دند و براي جان و مال و ناموس مردم ارزشي قائل 
نبودند. اصولاً بنیان سلطنت قاجار با شقاوت و بي رحمي همراه بود. 
وقتي به رفتار و كردار بنیانگذار سلسله قاجار با لطفعلي خان زند و مردم 
كرمان نگاه مي كنیم، متوجه مي ش��ويم كه چگونه ملت ايران در آن 
سال ها اسیر سرپنجه قهار اين مخنث كینه جو و عاري از رحم و شفقت 
بوده اند. رفتار سبوعانه آقامحمدخان قاجار با يك شاهزاده در كرمان 
و خانواده وي و نیز با مردم كرمان به جرم مهمان نوازي و پناه دادن به 
لطفعلي خان، آنچنان وحشت آور و تكان دهنده است كه قلب هر انسان 
با احساسي را به درد مي آورد؛ گويا در قاموس اين خواجه نابكار، رحم 
و مروت وجود نداشته و آنچه بوده كینه و شقاوت، قساوت و بي رحمي 
بوده است. در طول تاريخ فرياد الامان، الامان از دست حكام بي امان 
و فرماندهان بدزمان منحصر به يك شهر و يك ايالت نبود، اين فرياد 
در همه جاي ايران از دست حاكمان جور و ظلم به آسمان پرستاره و 
كم ستاره بلند بود، البته كه شدت و ضعف داشت. هر جا مردم آن ديار 

تن به ظلم مي دادند بايد ظلم و جور بیشتري را تحمل كنند. 
میرزا ابوت��راب نظم الدوله رئیس پلی��س تهران ك��ه بازجويي از 
میرزا رض��ا كرماني توس��ط او و با حضور حاجي حس��ینعلي خان 
رئیس قراولان عمارت مباركه همايوني انجام مي ش��ود، وقتي به 
وي مي گويد: ش��ما از كجا به خیال قتل شاه شهید افتاديد؟پاسخ 
مي دهد: از كجا نمي خواهد. از كندها و بندها كه به ناحق كشیدم 
و چوب ها كه خوردم و شكم خود را پاره كردم. از مصیبت ها كه در 
خانه نايب السلطنه و در امیريه و در قزوين و در انبار سرم آمد، چهار 
سال و چهار ماه در زير زنجیر و كُند بودم. در هر حال اين حقیقت را 
بايد گفت كه حركت میرزا رضا كرماني ضمن اينكه به جنايات 50 
ساله ناصرالدين شاه خاتمه داد، مردم سراسر ايران را از خواب گران 

بیدار كرد و پیدايش مشروطیت يكي از ثمرات آن بود. 
با وجود اين حقايق تاريخي، امروز ش��اهديم كه در سريال بانوي 
عمارت، تمام اين حقايق تحريف مي شوند و شاهزاده قجري كه در 
اين مجموعه تصوير سازي مي شود، در نقش يك شهروند معمولي 
نمايش داده مي شود به طوري كه نه خبري از آن اقتدار يك شاهزاده 
است و نه ظلم و تعدي ای كه جزء زندگي روزمره آنها بوده است و 
حتي به خاطر درگیري با يك نزول خوار به محكمه احضار مي شود. از 
ديگر ضعف هاي ساختاري اين مجموعه، عدم درك صحیح از جايگاه 
واقعي مردان در س��اختار اجتماعي آن روزگار است. مردسالاري 
مطلق از جمله مهم ترين مناسبات بین مردان و زنان آن دوران بوده 
است به طوري كه كوچك ترين نقشي در تصمیم گیري ها و اظهار 
نظرها براي زنان قائل نبودند. شايد مجموعه هايي مانند »خانه اي در 
تاريكي« ساخته سعید سلطاني را بتوان به عنوان نمونه اي كه تصوير 
واقع بینانه تري از اوضاع و احوال شاهزادگان قاجاري و زندگي مردم 
آن روزگار را به تصوير كشیده اند، مثال زد. با توجه به آنچه گفته شد، 
به نظر مي رسد بانوي عمارتي »داس��تاني امروزي« است كه فقط 

»لباس گذشته« را به تن كرده است.  
*فعال فرهنگی

مصطفي  هنرمند*     یادداشت مهمان

   مصطفي محمدی
مس�ئولان برپايي نهمي�ن دوره جش�نواره مردمي فيلم 
عمار با بي�ان اينك�ه س�عي مي كنيم ت�ا صدا و س�يماي 
جمهوري اس�لامي باش�يم معتقدن�د در »عم�ار« از يك 
طرف زيبايي ها و پيشرفت هاي كش�ور را نشان مي دهند 
و از طرف ديگر چشمانش�ان را به روي آفت ها نمي بندند. 
به گزارش »جوان« درابتداي نشس��ت خب��ري نهمین دوره 
جش��نواره فیلم »عمار« كه در پژوهش��گاه رويان برگزار شد 
عبدالحسین شاهوردي رئیس اين پژوهشگاه گفت: خوشحالیم 
كه اين پژوهشگاه براي شروع انجام يك كار فرهنگي انتخاب 
شد. جا دارد يادي از دكتر كاظمي آشتیاني كنیم كه فرد مؤثري 
در توسعه علمي كشور بود. او رويش مؤثر انقلاب بود. امیدوارم 
بتوانیم تجربیات دكتر كاظمي را مكتوب كنیم تا براي جوانان 
باقي بماند. س��پس وحید جلیلي عضو شوراي سیاستگذاري 
جشنواره فیلم عمار عنوان كرد: يكي از وظايف مهم جشنواره ما 
اين است كه خلأهاي سینماي ايران را نشان دهد. ما آمده ايم 
كه بپرسیم چرا هرچه پیشرفت هاي كشور ما بیشتر مي شود 
بازنمايي تصوير كش��ور در س��ینما مفلوك تر مي ش��ود؟ آيا 
متخصصان و دانشمندان ايراني حق ندارند اين سؤال را مطرح 
كنند كه اين همه پیشرفت كه با زحمت به دست آورده اند چرا 
سهم آن در سینماي ايران اندك است؟ فكر مي كنم وقت آن 
رسیده كه به نوابغ كشور اجازه بدهیم كه اين سؤال را با ما در 

میان بگذارند و ما اين خلأ را مورد توجه قرار بدهیم. 
در ادامه نادر طالب زاده دبیر جشنواره فیلم عمار مطرح كرد: ما 
هر سال دغدغه هاي فیلمسازان جوان را كه نقد جدي نسبت 
به مسائل دارند، در جشنواره مي بینیم. سینماي مستند يك 
كاربري اصلي دارد به طوري كه در اين دوره من چند مستند 
بسیار جدي در زمینه رانت خواري، آقازاده بازي و... ديده ام و به 

سهم خودم از گروه عمار تشكر مي كنم كه بازويي براي اصلاح 
جامعه اس��ت. در ادامه رس��ول منفرد دبیر اجرايي جشنواره 
گزارش��ي از اين دوره ارائه داد و عنوان كرد: مراس��م افتتاحیه 
يك ش��نبه 9 دي در فرهنگسراي بهمن آغاز مي ش��ود و ما از 

10:30 صبح تا 22:30 نمايش فیلم داريم. 
جلیلي در ادامه درمورد بخش تجلیل ها گفت: در افتتاحیه از 
شیخ زكزاكي كه همچنان در بند جنايتكاران نیجريه اي است، 
تجلیل مي كنیم. جش��نواره »عمار« به دلیل اينكه او نماينده 
اس��لام ناب در آفريقاس��ت تصمیم به تجلیل از او گرفت، او از 
سال ها پیش براي سینما برنامه مشخصي داشت و يك شهرك 

سینمايي تاسیس كرد. 
جلیلي نیز درباره مشاركت نهادهاي حاكمیتي در اين جشنواره 
گفت: ما اگر مي خواستیم جشنواره را با اين تعريفي كه امروز 
دارد با بودجه هاي دولتي راه بیندازيم، امكانپذير نبود. مردمي 
بودن به اين معناس��ت ك��ه بخش هاي مختلف جش��نواره با 
انگیزه هاي مردمي پیش مي رود. مردمي بودن جشنواره چیزي 
نیست كه بخواهیم درباره آن حرف بزنیم بلكه اين موضوع در 
عمل مشخص است. ما سعي مي كنیم صدا و سیماي جمهوري 
اسلامي ايران باشیم، وقتي رسانه ملي اين كار را نمي كند ما بايد 
در اين مسیر قدم برداريم، وقتي عده اي نوكیسه در اين رسانه 

جا دارند ما بايد اين خلأ را پر كنیم. 
وي درباره حضور فیلم هايي ك��ه در آنها بحث هاي روز مطرح 
مي شود، بیان كرد: جشنواره اي كه مردمي است هم ظرفیت ها 
و هم مشكلات كشور در آن بازتاب پیدا مي كند و ما آثاري از هر 
دوي اين مسائل داريم. ما در »عمار« از يك طرف زيبايي ها و 
پیشرفت هاي كشور را نشان مي دهیم و از طرف ديگر چشممان 
را به روي آفت ها نمي بنديم. ما در عین حال كه منتقد وضعیت 
موجود درباره نشان دادن پیش��رفت ها هستیم از طرف ديگر 
خواهان اين هس��تیم كه آسیب ها هم نش��ان داده شود. عضو 
شوراي سیاستگذاري با اشاره به مشكلات عمار با صدا و سیما 
اظهار كرد: ما در دوره رياست آقاي ضرغامي بر صدا و سیما رسماً 
بايكوت بوديم اما از دوره اي صدا و سیما مجاب شد فعالیت هاي 
ما را پوشش بدهد. چه كسي مي تواند انكار كند كه »قلاده هاي 
طلا« فیلم خوبي به لحاظ ساختار نیست؟ آن زمان مجله فیلم 
حتي يك كلمه درباره اين فیلم چیزي ننوشت. ما بیشتر از نقد 
فیلم به نقد سینما احتیاج داريم. آيا باعث سرافكندگي نیست 
كه ما حتي يك فیلم نداريم كه بگويد انقلاب اسلامي چیست؟ 

ما حتي چیزي مثل نبرد الجزيره نداريم. 

گفت وگوي »جوان« با بهروز بقايي بازيگر سينما و تلويزيون

سينماي ما بايد با بچه ها آشتي كند  كاهش 70 درصدي 
بودجه قرآني كشور در سال آينده

لايحه بودجه س�ال ۱3۹۸ كل كش�ور توس�ط حجت الاس�لام حس�ن 
روحاني رياس�ت جمه�وري تقديم مجلس ش�وراي اس�لامي ش�د و 
ط�ي آن بودج�ه صن�دوق مش�اركت توس�عه فرهن�گ قرآن�ي 
ب�ا كاه�ش 70 درص�دي مبل�غ 27 ميلي�ارد تومان پيش�نهاد ش�د. 
در اين لايحه بودجه تحقق اهداف منشور توس��عه فرهنگ قرآني با عنوان 
بودجه »صندوق مشاركت توسعه فرهنگ قرآني« امسال با كاهش چشمگیر 
در لايحه مواجه ش��ده و بر اين اساس اين بودجه براي س��ال 1398 مبلغ 
2۷ میلیارد تومان پیشنهاد داده ش��ده است. اين بودجه سال گذشته مبلغ 
50 میلیارد تومان پیشنهاد داده ش��ده بود كه نمايندگان مجلس آن را به 
100 میلیارد تومان افزايش دادند كه البته تا امروز كه بیش از 9 ماه از سال 

مي گذرد حدود 20 میلیارد تومان توسط دولت پرداخت شده است. 
بودجه فوق س��ال 1390 به عنوان بودجه نیم درصدي به تصويب رسید كه 
طي آن قرار شد با اختصاص نیم درصد از بودجه كشور به فعالیت هاي قرآني 
و گسترش فرهنگ ناب الهي آس��یب هاي اجتماعي را كاهش دهد و بدين 

ترتیب هزينه هاي تحمیلي به جامعه كاهش يابد. 
اما اين بودجه در سال هاي مختلف با فراز و نشیب هاي مختلفي روبه رو بود 
و سال به سال كمتر تصويب شد تا اينكه در سال 1398 به مبلغ 2۷ میلیارد 
تومان تقديم مجلس شد. اين در حالي اس��ت كه بودجه فوق در سال هاي 
اخیر با كاهش از مبلغ 200 میلیارد تومان به 100 و از 100 به 50 میلیارد 
تومان را هم تجربه كرده بود كه امس��ال توس��ط دولت 2۷ میلیارد تومان 

پیشنهاد داده شد.

حمايت آنها از س��ينماي دفاع 
مقدس در حد ش��وخي اس��ت. 
همان هايي كه ش��ما مي گوييد 
بايد از س��ينماي دفاع مقدس 
حمايت كنند وقتي سراغشان 
مي رويد از شما پول مي خواهند


